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راهپیمایی روز قدس پیامی روشن 
به دشمنان خواهد بود

به گزارش فارس، دستیار ومشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا گفت: 
راهپیمایی عظیم ملت ایران در روز قدس بعنوان یک پیام روشن و بزرگ 

به دشمنان تلقی خواهد شد.
سردار سرلشکر یحیی صفوی دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم 
کل قوا که در مراسم گرامیداشت شهدای هفتم تیر در استان البرز سخنرانی 
می کرد با اشاره به مسائل و تغییر و تحولات محیط پیرامونی ایران و با اشاره 
به در پیش بودن روز جهانی قدس گفت: راهپیمایی عظیم ملت ایران در 

روز قدس بعنوان یک پیام روشن و بزرگ به دشمنان تلقی خواهد شد.
امیر اسماعیلی از سایت راداری پونل

 در گیلان بازدید کرد
به گزارش فارس، فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( ضمن 
بازدید از ســایت راداری پونل واقع در استان گیلان وضعیت این سایت را 

مثبت ارزیابی کرد.
امیر فرزاد اسماعیلی فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( که 
به منظور شرکت در محفل انس با قرآن کریم به سایت راداری پونل واقع 
در اســتان گیلان سفر کرده بود از کلیه سامانه های موجود در این سایت 

بازدید کرد.
سردار فضلی: دشمن در صورت حماقت 

پشیمان می شود
سردار ســرتیپ پاسدار علی فضلی جانشــین رئیس سازمان بسیج 
مستضعفین درباره تهدیداتی که متوجه نظام اسلامی است، گفت: همان گونه 
که مقام معظم رهبری )مد ظله العالی(در دانشگاه امام حسین)ع( تکلیف 
نیروهای مسلح را مشخص کردند، رزمندگان ما در تمامی طول روز و شب، 

در زمین،هوا و دریا دشمن را رصد می کنند.
به گزارش خبرگزاری دفاع مقدس، ســردار فضلی اظهار داشت: امروز 
یک هزار و 547 گردان بیت المقدس به علاوه گردان های امام حســین)ع( 
و امام علی)ع( آماده هستند تا از کشور در هر شرایطی دفاع کنند؛ بر این 
اساس امیدواریم دشمن حماقت نکند، چراکه در غیراین صورت از حماقت 

خود پشیمان خواهد شد.
روز قدس فرصتی برای معطوف کردن نگاه ها

 به دشمن صهیونیستی است
رئیس ستاد انتفاضه و قدس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، روز 
قدس را فرصتی برای معطوف کردن نگاه ها به دشمن صهیونیستی دانست.

به گزارش باشــگاه خبرنگاران، ســردار رمضان شریف در آستانه سی 
وهفتمین سالروز برگزاری روز جهانی قدس در خصوص اهمیت برگزاری 
روز قدس امسال گفت: روز جهانی قدس یادگار گرانقدر بنیانگذار انقلاب 
اســلامی ایران در توجه دادن امت اســلامی به مهمترین مسئله دنیای 
اســلام طی چند دهه گذشته از ابتدای اشغال سرزمین مسلمانان توسط 

صهیونیست ها بوده است.
فاجعه هفتم تیر سند گویای حمایت غرب

 از تروریسم علیه ایران است
به گزارش مهر، معاون سیاسی سپاه پاسداران گفت: حادثه هفتم تیر، 
سند گویا و تاریخی جمهوری اسلامی ایران بوده و نشان می دهد که کشورمان 

همواره در معرض تهدیدات تروریسم بوده است.
سردار رسول ســنایی راد با اشاره به شهادت 7۲ تن از یاران راستین 
انقلاب اسلامی در هفتم تیر ماه ۱۳۶۰ اظهار داشت: حادثه هفتم تیر سند 
گویا و تاریخی جمهوری اسلامی ایران است و نشان می دهد که کشورمان 

همواره در معرض تروریسم بوده است.
بازرسی و دسترسی از مراکز نظامی ایران 

تحت هر عنوان پروتکل و غیرپروتکل ممنوع است
به گزارش  تسنیم، معاون امور بسیج و فرهنگ دفاعی ستادکل نیروهای 
مسلح گفت: هرگونه بازرسی و یا دادن دسترسی به بیگانگان تحت عنوان 

پادمان یا پروتکل و یا پروتکل الحاقی به مراکز نظامی ایران ممنوع است.
ســردار جزایری در پاسخ به این سؤال »درباره بازدید از مراکز نظامی 
ایران اعلام شده چنین درخواستی پذیرفته نمی شود، سؤال این است که 
اگر غربی ها پیشنهاد بازرسی مدیریت شده از مراکز نظامی را طرح کنند باز 
هم پاسخ ایران منفی خواهد بود؟« تأکید کرد: هرگونه بازرسی و یا دادن 
دسترسی به بیگانگان تحت عنوان پادمان یا پروتکل و یا پروتکل الحاقی به 

مراکز نظامی جمهوری اسلامی ایران ممنوع است.

خدای سبحان در سوره مومنون فرمود: منشأ همة بیراهه رفتن ها و کج رفتن ها 
درك صحیح نداشتن است. مي فرماید: انسان یک نظمي در عالم مي بیند، یک. در 
درون خود علاقة به جاودانگي را هم احســاس مي کند، دو. براي تبیین اینکه نظم 
بیرون به عهدة کیســت و تأمین آن جاودانگي به چیست؛ بیراهه مي رود. آن نظم 
بیرون را به جاي اینکه به خداي واحدِ علیمِ حکیمِ حيّ ازَلي استناد بدهد و جهان 
را خلقت بداند؛ به طبیعت اســناد مي دهد و عالم را عالم طبیعي مي داند. به جاي 
اینکه جستجو کند، جاي جاودانگي و ابدیت مسئله برزخ و معاد است؛ بیراهه مي رود، 
خیال مي کند که دنیا ، دار بقاء اســت؛ یک. و چیزهائي که ســهم بیشتري از بقاء 
دارند، آنها را به عنوان ملک نمَیر مي داند؛ دو. در جاهلیت اینطور بود، آنها هم که 

فکر جاهلي داشته یا دارند هم به همین وضع مبتلایند. 
در سورة مبارکة کهف فرمود: آن باغدار وقتي وارد باغش شد، گفت: مَا اظَُنُّ انَْ 
تبَیدَ هذِهِ ابَدَاً )۱(؛ )بادَ( یعني »هَلکََ «، )یبَیدُ( یعني »یهَلکُِ«. وقتي وارد باغ شــد، 
گفت: این باغ سرسبز ماندني است براي همیشه. آنهائي هم که گرفتار فکر جاهلي 
بودند، مي گفتند: ما یک چیزهائي را به ورثة مان مي دهیم که ملک نمَیر باشد. در 
نظام ارباب و رعیتي روستاها را که به بچه ها ارث مي دادند، مي گفتند: )ملک نمَیر(، 
یعني ماندني. این همان تفکر جاهلي است که گفتند: مَا اظَُنُّ انَْ تبَیدَ هذِهِ ابَدَاً. و 
جامع این تفکرهاي جاهلي همان است که یحَسَبُ انََّ مالهَُ اخَلدََهُ )۲(؛ او مي خواهد 
خالدِ باشــد، ولي فکر مي کند که ثروت و تکاثر سبب خلود است؛ او نمي داند کوثر 
سبب خلود است، نه تکاثر! این اشتباهات آنها، چه در مبدأشناسي، چه در معادشناسي 

باعث مي شود که در نظام ارزشي هم اشتباه بکنند. 
پــس در دو مقام اینها بیراهــه مي روند؛ هم در مقام معرفت بود و نبود، یعني 
جهان بیني؛ هم در مقام معرفت باید و نباید، یعني ارزشي؛ یعني هم در علوم بیراهه 
نیا  مي روند، هم در مســائل اخلاق و ارزش. آنها که مي گفتند: انِْ هِيَ الِا حَیاتنَُا الدُّ
نمَُوتُ وَ نحَیا که در آیة ۳7 ســورة  مؤمنون گذشــت، ناظر به اشتباه آنها در بود و 
نبود بود که در عالم چه هســت، چه نیست؛ که این مربوط به حکمت نظري بود. 

همین حس گراها و طبیعت گراها و امثال ذلک. 
امّا در مسائل حکمت عملي و نظام ارزشي، اینها فکر مي کنند که مال و فرزند 
و داشتن قدرت و جاه، منشأ سعادت است. در آن بخشي که اینها اشتباه کردند، در 
حکمت نظري، در جهان بیني؛ طبیعت را به جاي خلقت گذاشتند، آیاتي از قرآن، 
اشتباه اینها را بر طرف کرد؛ در این قسمت اینها که ارزش را به چیز دیگر مي دانند، 
َّمَا« نوشته  آیات الهي جلوي اینها را مي گیرد. مي فرماید: ایَحَسَبُونَ )انََّ ما(، حالا »انَ
هُمْ بهِِ مِنْ مالٍ وَ بنَینَ نسُارِعُ لهَُمْ فيِ الخِیرات)۳(. اینها از چند جهت  َّمَا نمُِدُّ شده؛ انَ
اشتباه مي کنند؛ اوّلاً مال و فرزند، یک قضیة موجبة کلیّه دارند، یک. و یک قضیة 
موجبة جزئیه دارند، دو. و این به دست آنها نیست، به دست ذات أقدس إله است، 

سه. و خیر نیست،  چهار. اینها در یک دیکتة یک سطري، 4 غلط دارند.
اصلاح تفکر جاهلي در بهره مندي از اموال و اولاد

فرمود: اینها خیال کردند ما با مال، اینها را امداد مي کنیم، یک. با فرزند اینها 
را امداد مي کنیم، دو. مال و فرزند یک قضیة موجبة کلیّه دارند و یک قضیة موجبة 
جزئیه. آن قضیة موجبة کلیّه این است که تمام اموال و تمام فرزندها آزمون الهي اند: 
َّمَا امَوالکُُمْ وَ اوُلادُکُمْ فتِنَهٌ )4(؛ اینها امتحان است، به نحو موجبة کلیّه. اینطور نیست  انِ
که مال رایگان به کسي داده شود، یا فرزند رایگان به کسي داده شود. جمیع اموال 
و جمیع اولاد آزمون الهي اند، این یک. دوّم قضیه به نحو موجبة جزئیه است نه به 
نحو موجبة کلیّه؛ همة اموال و همة اولاد دشمن نیستند. اولاد صالح دشمن نیست، 
مال حلال دشمن نیست؛ ولي امتحان هست  به نحو موجبة جزئیه، فرمود: بعضي 

از اموال و بعضي از اولاد دشمن شمایند)5(.
بنابراین یک قضیة موجبة کلیّه اســت کــه جمیع اموال و جمیع اولاد آزمون 
الهي است، فرمود: تا این انسان در چه راهي صرف مي کند. یک قضیة موجبة جزئیه 
است که بعضي از اموال و بعضي از فرزندها دشمنند. اگر اینها یا آزمونند، یا دشمن؛ 
دیگر خیر نیستند! اگر کسي دشمن را خیر بداند، یا اگر فتنه را خیر بداند؛ معلوم 

مي شود یک گمان فاسدي دارد! 
بررسي خیالات باطل بشر درباره اموال و اولاد از منظر قرآن کریم

مطلب بعدي آن است که خیلي ها مي روند به دنبال کسب، نصیبشان نمي شود؛ 
خیلي ها نکاح مي کنند، فرزنددار نمي شوند؛ آنجائي هم که پیدا کردند، ما دادیم. پس 
یک اشتباه دربارة قضیة موجبة کلیّه اوّل است، یک. یک اشتباه دربارة قضیة موجبة 
جزئیه است، دو. اشتباه سوّم در این است که آنچه که ما دادیم، به حساب خودشان 
مي گذارند، سه. اشتباه چهارم آن است که این را خیر مي دانند، مي گویند: ما کسب 
کردیم! خیلي ها به دنبال کسب مي روند، به زحمت خودشان را اداره مي کنند؛ عدّه اي 
هم نکاح مي کنند اما: یجَعَلُ مَنْ یشَــآءُ عَقیماً )۶(.  پس کار شــما نیست! ما دادیم، 
مبادا بگوئید این خیراتي است که به ما دادند. مي بینید اینها ۳ ـ 4 تا اشتباه دارند. 
براي همة ما همین طور است؛ یک وقت است سخن از مال است، یک وقت سخن 
از جاه و مقام و پیشرفت و امثال ذلک است؛ هر کسي در هر محیطي بالأخره این 
حرف ها را دارد. در حوزه ، پیشــرفتش یک جور است، در دانشگاه، پیشرفتش یک 
جور اســت، در مراکز خدماتي پیشرفتش یک جور است؛ در هر جائي این حرف ها 

هست. ولي همة امتحان است و همة آزمون و بعضي ها هم دشمنند.
شرایط صدور کار خیر از انسان

در جریان جهان بیني، در شناخت بود و نبود، آیة ۳7 سوره مومنون اشتباه آنها 
نیا نمَُوتُ وَ نحَیا وَ مَا نحَنُ بمَِبعُوثین.  را بیان کرد،که اینها گفتند: انِْ هِيَ الِا حَیاتنَُا الدُّ
الآن دارد آن اشتباه را بر طرف مي کند که در جهان بیني چه حق است، چه باطل. 
در قســمت نظام ارزشي هم بیان مي کند که چه باید و چه نباید، چه خیر است و 
ِّهِمْ مُشفِقُون )7(. الله را مي پذیرند،  َّذِینَ هُمْ مِنْ خَشیَهِ رَب چه خیر نیست. فرمود: انَِّ ال

یک. به او دلبسته اند، دو. و هراسناکند، سه.
مؤمنان کساني اند که بین خوف و رجا هستند؛ در عین حال که دلبستة حقّند، 
مي ترسند اعمالشان مقبول نباشد. درســت است قبول دارند، به خدا علاقمندند؛ 
امّا مي ترســند آلودگي در عقائدشان، اخلاقشان، اعمالشان باشد. قرآن کریم وقتي 
مي خواهد بگوید که عمل صالح انجام بدهید؛ اوّل مي فرماید: غذاي حلال بخورید، 
بعد مي گوید: عمل صالح انجام بدهید. در آیة 5۱ ســورة مبارکة مؤمنون فرمود: یا 
یِّباتْ وَ اعْمَلُوا صالحِاً، عمل صالح وقتي است که انسان غذاي  ایَُّهَا الرُّسُلْ کُلُوا مِنَ الطَّ
طیّب و طاهر داشــته باشد. اگرما توقّع داشته باشیم غذاي مُشتَبه بخوریم و عمل 

طیّب و طاهر تحویل بدهیم؛ یک توقّع نابجائي است. 
فرمود: اگــر بخواهید راه صحیح طي کنید، باید مواظب غذاي حلال، طیّب و 
َّذِینَ آمَنُوا کُلُوا مِنْ  ُّهَا ال طاهر باشید. آیة ۱7۲ همین سورة مبارکة بقره این بود: یا ایَ
ِ انِْ کُنتُمْ ایِاّهُ تعَبُدُون. آیا مي خواهید او را عبادت  طَیّباتِ مَا رَزَقْناکُمْ وَ اشــکُرُوا لِلهّ
کنید یا نه؟! با غذاي حرام نمي شود او را عبادت کرد!! ولو انسان خیلي دائمُ الذّکر 
نباشــد، امّا غذاي طیّب و طاهر ســهم تعیین کننــده اي دارد؛ براي اینکه همین 
غذاست که به صورت فکر و اندیشه در مي آید؛ چه به انبیاء، چه به امُم مي فرماید 

که مواظب غذایتان باشید. 
فرمود: شــما همه در مراسم امتحان شرکت کرده اید. کسي در کلاس امتحان 
هست، هر چه مي نویسد بین خوف و رجاست. کم اتفاق مي افتد که انسان یقین داشته 
باشــد این مطلب صد در صد صحیح است. چون خود حالت امتحان، حالت لرزش 
اســت. فرمود: اینها هر کاري که انجام مي دهند، با خوف و رجاست؛ یک. هر مالي 
که در راه خدا انفاق می کنند، با خوف و رجاست؛ دو. هر کاري که انجام مي دهند؛ 
چه مالي و چه غیر مالي، هراسناکند. مي گویند: انَِّ الناقدَِ بصَیر)8(. خداي سبحان در 
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بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )مدظلّه( در جلسه درس تفسیر 
سوره مؤمنون در جمع طلاب و فضلاي حوزه علمیّه قم ـ 2/ 3/ 1390

ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ
)۱( کهف/ ۳5     )۲( همزه/ ۳      )۳( مؤمنون/ 55 و 5۶    )4( انفال/ ۲8  و  تغابن/ ۱5

)5( ر. ك:  تغابن/ ۱4    )۶( شوري/ 5۰    )7( مؤمنون/ 57  )8( الإختصاص/ ص ۳4۱
خوان حکمت در ماه مبارک رمضان  روزهای زوج منتشر می شود.

درمکتب امام

اولین قدم در راه مبارزه با فساد از بین بردن امضاهای طلایی است روحانی در همایش هفته قوه قضائیه: 

حالت خوف و رجا در مومنان

رئیس جمهور کشــورمان تاکید کرد: اولین 
قدم در مبارزه با فساد، پیشگیری، از بین بردن 

امضاهای طلایی و استثنائات در قانون است.
حجت الاســلام حســن روحانــی رئیس جمهور 
کشــورمان در همایش هفته قوه قضائیه که با حضور 
سران سه قوه در ســالن اجلاس سران برگزار شد، با 
اشاره به ســالگرد هفتم تیر گفت: همواره آغاز هفته 
قوه قضاییه یادآور فاجعه بزرگ تاریخی اســت که آن 
شــهادت یاران عزیز انقلاب شهید آیت الله بهشتی و 
هفتاد و دو تن از نزدیک ترین افراد سخت کوش نظام 
جمهوری اسلامی ایران است. شهید بهشتی حق بزرگی 
نه تنها بر گردن دســتگاه قضا بلکه بر گردن کشور و 
ملت ایران دارد چرا که او خود یک ملت و یک امت به 
تعبیر امام)ره( بود و خاری در چشم دشمنان انقلاب و 

اسلام به شمار می رفت.
روحانی با اشاره به نقش شهید بهشتی در اداره 
مجلس خبرگان قانون اساسی و تدوین قانون اساسی 
مدرن و با افتخار برای نظام جمهوری اسلامی تصریح 
کرد: شهید بهشتی نقش ویژه ای در این امر داشت و 
این مرد عالم و محقق جامع مجاهد فعال و تلاشگر 
چقدر و چقدر مظلوم بود شــاید کمتر چهره ای را 
به مظلومیت شهید بهشــتی در تاریخ اسلام پیدا 
کنید، هنوز هم اگــر همه مظلوم ها را در کنار هم 
بچینید ســرآمد مظلومین در تاریخ انقلاب شهید 

بهشتی است.
وی افزود: شــاید در دنیا وقتی به نظام جمهوری 
اسلامی ایران نگاه می کنند توقع نداشته باشند نظام 
صنعتی ما با نظام صنعتی دنیا خیلی متفاوت باشد یا 
اینکه مدرنیزه کردن کشاورزی ما با تحولات کشاورزی 
دنیا خیلی متفاوت باشد اما آنچه که مورد توقع و انتظار 
ویژه از جمهوری اسلامی ایران است یک دستگاه قضای 

قوی، کارآمد و در دسترس همگان است.

روحانی ادامه داد: ما امروز در شــرایطی هستیم 
که باید ســرمایه و تکنولوژی را برای ســرعت بیشتر 
پیشرفت کشور جلب و جذب کنیم و مگر تحقق این 
مسائل بدون حمایت دستگاه قضا امکان دارد؟ شرط 
اول توســعه در هر کشوری داشــتن دستگاه قضایی 

کارآمد است.
رئیس قوه مجریه ابراز داشــت: دیروز هر کســی 
قدرت داشــت حاکم بود، آن کسی که می توانست با 
قدرت دهان طــرف را ببندد و حق مالکیت طرف را 
زیر سوال ببرد و یا با پول، امکانات و نفوذ، آبرو مردم 
را زیر پا بگذارد و یا به واســطه قلدران اطرافش جان 
طرف را بســتاند حاکمیت زور و قدرت بود. در حالی 
که در حکومت اسلامی به جای قدرت،  عدل و برابری 

می نشیند.
روحانی تاکید کرد: در حکومت اســلامی حاکم 
قدرت سیاسی، نظامی و مالی و هیچ کدام از این یک 

نیست، حاکم در مسیر خدا، عدل و داد و قانون است 
و این قاضی است که در اتاق قضاوت خدای را می بیند 

و بر مبنای آن حکم صادر می کند.
رئیس جمهور خاطرنشــان کــرد: حتی وحدت و 
انسجام اقوام در مبنای عدل دستگاه قضا خواهد بود 
و حتی اگر بخواهیم شرایط محیطی بهتری در بخش 
اقتصاد و ... را به وجود بیاوریم بدون حضور دســتگاه 

قضا امکان پذیر نیست.
روحانی با اشــاره به لزوم مبارزه با فساد گفت: آیا 
مبارزه با فساد به غیراز هماهنگی دستگاه های مختلف 
بدون دســتگاه قضایی امکان پذیر است؟ آیا می توان 
بدون دســتگاه قضا با فســاد مبارزه کرد البته اولین 
قدم در مبارزه با فســاد پیشگیری است و باید تلاش 
کنیم با قانون گرایی و از بین بردن امضاهای طلایی، با 
ایجاد شفافیت در اطلاعات و در از بین بردن استثناها 
در قانون و مدرن کردن سیستم اداری از انجام فساد 

پیشــگیری کنیم و این کار امکان پذیر است و لازمه 
یاری و کمک سه قوه به یکدیگر است.

وی تاکید کرد: قانون بهتر، شفافیت بیشتر، دستگاه 
اداری چابک تر مانع از فساد می شود اما در عین حال 
اگر فســادی رخ داد همکاری سه قوه برای برخورد با 
آن لازم اســت البته در تمام این زمینه ها باید مسیر 

معتدلی را انتخاب کنیم.
رئیس قوه مجریه ادامه داد: هم اکنون دارد قدرت 
تصمیم گیری دستگاه های اجرایی از جمله در بانک ها و 
جاهای دیگر از مدیران سلب می شود و باید حواسمان 
جمع باشد که نسبت به این مسائل علمی برخورد کنیم.
وی افزود: دســتگاه قضایی ما پیشرفته است اما 
باید از تجربیات ســایر کشــورها نیز بهره مند شویم، 
البته خوشــبختانه ریاست دستگاه قضایی ما برعهده 
عالمی فرزانه  که با جهان و شرایط نوین کاملا آشنایی 

دارد، است.
رئیس قوه مجریه با تاکیــد بر اینکه باید قوانین 
و لوایح را به روز کنیم اظهار داشــت: دستگاه قضایی 
ما باید برای همه شــفاف باشد و تنها با قانون نیست 
بلکه باید رویه های قضایی ما شفاف و در اختیار مردم 

قرار بگیرد.
به گزارش فــارس، رئیس جمهور بــا بیان اینکه 
دستگاه قضایی می تواند به جامعه امید و نشاط دهد 
خاطرنشان کرد: دستگاه قضایی می تواند آینده را برای 
مردم روشــن کند و به آنان اعتماد دهد تا در زمینه 
فعالیت اقتصادی، اجتماعی و سیاسی سرزنده و فعال 
باشند و ای کاش امکانپذیر باشد در همین دولت یازدهم 
با همکاری دســتگاه قضایی بتوانیم جرایم سیاسی را 
معنا و تدوین کنیم، لایحه آن تقدیم و تصویب شود که 
روشن شود که جرم سیاسی و جرم امنیتی چیست که 
این امر هم به نشاط سیاسی داخل جامعه ما می افزاید 

و هم وجهه ما را در دنیا بالاتر می برد.

اخبار کوتاه

رئیس  دستگاه قضا با اشاره به این مطلب که 
جریانی که فتنه را راه انداخت هنوز هم وجود 
دارد و در بحث انتخابات دستگاه های نظارتی 
باید مراقب باشــند، گفت: برخی می گویند 
ماجرای فتنه تاریخی بود و تمام شد، تاریخی 
بود اما یک جنبه سیاسی مهم دارد و آن اینکه 
با کســانی که این جریان را راه انداختند چه 

برخوردی داشته باشیم.
آملی لاریجانی با بیان اینکه برخی اصحاب ثروت 
و قدرت تلاش می کنند بر پرونده هایی که در دستگاه 
قضایی است فشار وارد کرده و از این طریق استقلال 
قوه قضاییه را مخدوش کنند، بیان کرد: در دستگاه 
قضایی تلاش های خوبی صورت گرفته و مدیران ما 
عملکرد و استقامت خوبی داشتند و در برابر این گونه 

دخالت ها در نظام قضایی کشور ایستاده اند.
تشدید نظارت بر قضات 

خواسته به حق مردم و رهبری است
آملــی لاریجانــی به بحث نظــارت بر عملکرد 
قضات اشــاره کرد و گفت: تشدید نظارت بر قضات 
که خواسته به حق مردم و رهبری است با توجه به 
جدی بودن مسئله سلامت در دستگاه قضا از طرف 
ما پیگیری می شود و دستگاه های نظارتی به شکل 
سیستماتیک این موضوع را در قوه قضاییه پیگیری 

می کند.
وی تصریح کرد: با وجود سابقه نظارت در دستگاه 
قضا، تشدید نظارت ها مسئله جدیدی است که ما از 
حفاظــت اطلاعات قوه و دادگاه عالی قضات در این 

رابطه کمک گرفتیم.
لاریجانــی افــزود: بدنه قوه قضائیــه را قضات 
پاکدســت تشــکیل می دهند ولی همچنان که در 
سایر دســتگاه ها، تخلفاتی توسط برخی دستگاه ها 
صورت می گیــرد، در دســتگاه قضایی هم تخلف 
وجــود دارد ولی از دســتگاه قضا انتظار می رود که 
چنین موضوعاتی در آن نباشد بنابراین از دستگاه ها 
خواســته شده است تا با این تخلفات برخورد کنند 
و قوه قضائیه خود باید برای ارتقای سلامت خویش 

پیش قدم باشد.
رئیس دســتگاه قضا با اشاره به وجود انتقاداتی 
از قانون جدید آیین دادرسی کیفری به یکی از این 
انتقادات اشاره کرد و گفت: کسی می گوید ماده 48 
آئین دادرسی کیفری با ماده ۱9۰ آن تناقض دارد 
در صورتی که قانون گذار می تواند در یک جا حرف 
مطلقی بزند و در ماده ای دیگر به صورت جزئی در 

آن بحث کند و این شیوه قانون گذاری است.
رئیس دســتگاه قضا تاکید کرد: از نظر من این 
ماده بسیار مناسب و خوب است چرا که پیش از این 
وکلایی داشتیم که اسرار پرونده را برای دیگران فاش 
می کردند و وکلایی بودند که علیه نظام قلم می زدند.

نظارت بانک ها کافی نیست
آیت الله لاریجانی در ادامه سخنان خود به بحث 
مفاســد اقتصادی پرداخت و اظهار داشت: در بحث 
معوقــات بانکی معتقدیم که باید برای اســتیفای 
معوقات تلاش کنیم و در این زمینه تفکیک معوقات 

بانکی مدنظر است.
رئیس قوه قضاییه به درخواســت قوه قضاییه از 
دستگاه های اجرایی برای اعلام این که کدام یک از 
معوقات طبیعی اســت، پرداخت و اعلام کرد: ما از 
دستگاه های اجرایی خواستیم و به بانک ها هم گفتیم؛ 
متاسفانه نظارت بانک ها کافی نیست و معوقات ناشی 
از روش های نادرســت بود؛ وام گرفته شده و وثیقه 
گذاشته نشده بود و ... لذا در این خصوص باید گزارش 

شود تا بتوانیم با صلابت برخورد کنیم.
رئیس قوه قضاییه به معوقه ۶ هزار و 5۰۰ میلیارد 
تومانی اشــاره و اعلام کرد: به ما این مورد را اعلام 
کردند و ما هم گفتیم معوقه است اما معوقه ای که 
بــدون نظارت کافی صورت گرفتــه؛ چرا به چنین 
کسی پشت سر هم تسهیلات دادند و وثیقه ای کافی 
دریافت نکردند؛ این شخص بازداشت شد و همچنین 
راهی نیز برای استیفای معوقات ایجاد شد، بعد گفتند 
شما این شخص را بازداشت کرده اید و تولید وی با 
چند هزار کارگــر خوابیده در صورتی که ما اعتقاد 

داریم که تولید نباید با چالش مواجه شود.
وی با انتقاد از این اظهارنظرها بیان داشــت: از 
یک طرف تبلیغات می کنند که قوه قضائیه ورود پیدا 
نمی کند و از طرف دیگر می گویند برخورد شما باعث 

خوابیدن تولید شده است!
برخی فکر می کنند چون مجوز می دهند 

نباید مجوزشان لغو شود!
آملــی لاریجانی در رابطه بــا تظاهر به حرام و 
لاقیدی در جامعــه گفت: برخی از مقابله با تظاهر 
به لاقیدی و ارتکاب به محرمات ناراحت می شــوند 
در صورتــی که نص صریح قانون عنوان می کند که 
تظاهر ارتکاب حرام، جرم است و متاسفانه برخی از 
قوه قضائیه انتقاد می کنند که چرا قوه با این اقدامات 

مقابله می کند.
وی خاطرنشــان کرد: گاهی گزارشاتی از برخی 
پارك ها و خیابان ها به من می رســد که بسیار برای 
من ناراحت کننده است و به همگان می گویم در راه 
اقامه شــریعت اســلامی و احکام الهی از هیچ چیز 
نهراســید. ضمن اینکه باید بر تعادل و کار فرهنگی 
برای پیشگیری از این گونه اقدامات تاکید کرد. باید 
با تظاهــر به هرگونه کار حرام مقابله جدی در حد 

توان انجام داد.
آملی لاریجانی در رابطه با موضوع لغو کنسرت ها 
گفت: من شنیدم که در مجلسی یک روحانی از لغو 
برخی کنسرت ها انتقاد کرده و آن را توهین به مردم 
دانســته در حالی که لغو کنسرت ها موضوعی چند 
بعدی است و چنانچه اقدامی حرام در آن شکل بگیرد 

باید از آن پیشگیری کرد.
وی گفت: در مورد کنســرت ها کاری رسانه ای 
به منظور تشــدید وضعیت شکل گرفت چرا که بر 
حسب گزارشی که در شورای عالی امنیت ملی ارائه 
شد از میان بیش از ۳۰۰ کنسرت تنها 9 عدد از آن 
لغو شــده است که برای آن این حجم سر و صدای 

رسانه ای ایجاد شد.
رئیس دستگاه قضا گفت: در ذهن برخی مقامات 

اجرایی فکر نادرستی شکل گرفته است که چنانچه 
ما مجوزی صادر کردیم این مجوز نباید لغو شــود. 
در حالی که هر کس بــرای خود وظیفه ای دارد و 
دستگاه قضا در بحث امنیتی و تظاهر به حرام باید 

به وظایف خود عمل کند.
آملی لاریجانی افزود: چنانچه یک مقام اجرایی 
برای مثال وزارت ارشاد مجوز برگزاری کنسرتی را 
بدهد و نیروی انتظامی احتمال انفجار بمبی در آنجا 
را اعلام کند آیا قوه قضائیه نمی تواند آن کنســرت 
را لغو کند؟ یا اگر زمینه رقص مشترك جوان ها بر 
کنسرتی وجود داشته باشــد آیا این موضوع حرام 

نیست؟
آملــی لاریجانی تاکیــد کرد: گاهــی لغو این 
کنسرت ها با توصیه شورای تأمین استان بوده است.

قرار نیست از کنار کسانی که کشور را 
به آشوب کشانده اند به راحتی گذر کنیم

به گزارش خبرگزاری فــارس، آملی لاریجانی 
رئیس قوه قضاییه در ادامه سخنان خود اهتمام به 
امنیت مردم را از جمله موارد مورد تاکید  دانست و 
گفت: با کسانی که به حدود و نوامیس مردم تجاوز 
کنند و همچنین با قاچاقچیان و کسانی که سرقت 
مســلحانه و غیره انجام دهند برخوردهایی صورت 

گرفته که برخوردهای ما قابل دفاع است.
وی به موضوع اعدام پرداخت و گفت: اعدام روی 
حساب است و طبق موازین انجام می شود و این طور 

نیست که کسی دل بخواهی تصمیم بگیرد.
عالی ترین مقام قضایی کشــور به موضوع دفاع 
از ارزش های انقلاب پرداخت و گفت: برخی جرایم 
به امنیت کلان جامعه مربوط اســت مثل فتنه 88 
که قوه قضاییه علاوه بر وظایف دیگر، پاســداری از 
حقوق مردم در خط حرکت انقلاب اسلامی را وظیفه 

خود می داند.
آیــت الله لاریجانی با بیــان این مطلب که خط 
سیاسی و چپ و راست در کشور نباید هیچ تاثیری 
در رسیدگی قضایی داشته باشد، اظهار داشت: جریان 
فتنه جریانی بود که طبق فرمایشــات رهبری واقعا 
فتنه بود؛ فتنه با جرایم توام است. رئیس قوه قضائیه 
تصریح کرد: فتنه شــبه کودتا بود؛ بســتری فراهم 
شــد که ضدانقلابی که علیه ولایت فریاد می زد در 
آن بستر سوار شد. یعنی کشور در معرض خطرات 
مهمی قرار گرفت و آنها دنبال انقلاب مخملی بودند 

اما خیال اشتباهی کردند.
وی به جریان انتخابات ریاست جمهوری پرداخت 
و گفت: یک انتخاباتی بود یکی برنده شد و دیگری 
رای نیاورد، اعتراضی وارد شد که طبیعی بود، ادعای 

تقلبی شد که حق افراد بود اما رسیدگی به آن باید 
توســط نهادهای محق انجام می شد نه آن که با زور 
حرف خود را به کرســی بنشانیم که چنین کاری 

کودتاست.
وی تاکید کرد: من  نمی خواهم اتهام را متوجه 
کسانی کنم که اعتراف کرده اند اما داشتم می دیدم 
که بر روی این اعتراف جریان فاســدی که کشــور 
را به آشــوب می کشاند سوار می شود. مساجد را به 
آتش کشیدند، عده ای را کشتند و ... این یک بستر 
فتنه انگیز بود؛ چرا ما باید توجه نکنیم که کســانی 
از درون و برون دنبال براندازی بودند و افرادی مثل 
اوباما خوشــحال بودند نظام عوض می شود؛ اما آنها 
نفهمیدنــد که بین مردم و نظام یک پیوند معنوی 

دینی برقرار است. 
آیت الله آملی لاریجانی در ادامه ســخنان خود 
با اشــاره به اینکه بر موج فتنه 88 ضد انقلاب تمام 
کســانی که ادعای حاکمیت بر جهان را دارند سوار 
شــدند، گفت: این ها به دنبال فرو ریختن این نظام 
بودند و این چیزی آشــکار اســت که ما سندهای 

قطعی آن را داریم.
آملی لاریجانی افزود: به هرکســی که بخواهد 
ترویــج فتنه کند اجازه نمی دهیم و این برخورد ما 

معقول است.
رئیس دســتگاه قضایی گفت: آیا قوای کشــور 
موظف هستند از کیان جمهوری اسلامی حفاظت 
کنند یا نه؟ و آیا نسبت به کسانی که دنبال براندازی 
بودند، نمی گویم چه کسی، نباید جهت گیری خاصی 

داشته باشیم؟
وی تاکید کــرد: برخی می گویند ماجرای فتنه 
تاریخی بود و تمام شــد، تاریخی بود اما یک جنبه 
سیاسی مهم دارد و آن اینکه با کسانی که این جریان 

را راه انداختند چه برخوردی داشته باشیم.
آملی لاریجانی تصریح کرد: برخی همان موقع با 
توصیه مقام معظم رهبری کنار رفتند اما برخی دیگر 
روی موضع خود ماندند، جای تعارف با کسی نیست 
و نباید اجازه داد مجدداً اتفاق سال 88 تکرار شود.

وی ادامه داد: قرار نیست مردم را تحریک کنند، 
کشــور را به آشوب بکشانند و غربی ها سوء استفاده 
کنند و ما راحت از کنار آنها گذر کنیم، جریانی که 
این کار را راه انداخت هنوز هم وجود دارد و در بحث 

انتخابات دستگاه های نظارتی باید مراقب باشند.
ایران را مجبور به انتخاب مسیر دیگری 

غیراز مذاکره نکنید
همچنین علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اســلامی در ایــن همایش و در خصوص مســائل 
هسته ای گفت: فشارها بر پرونده هسته ای این است 
که فناوری غنی سازی در ایران وجود نداشته باشد. 
چون دیدند تحریم ها اثر ندارد. وی افزود: در اواخر 
دولت قبل تقاضای مذاکره دادند. این فشارها، فلج 
کنندگی برای آنها داشــت و آنها را به عقب نشینی 
واداشــت. آن چیزی که در اصل مذاکرات برای ما 
مهم است این است که تولید غنی سازی و تحقیق و 

توسعه در کشور وجود داشته باشد.
رئیس مجلس تصریح کرد: در طرحی که مجلس 
تصویب کرد بنا بر این گذاشته شد که خطوط قرمز 
حفظ شــود و دســت مذاکرات کنندگان نیز بسته 
نباشد. غرب فکر نکند که فشار بیشتر بیاورد ایران 
کوتاه می آید. ایران را مجبور به انتخاب مسیر دیگری 
غیراز مذاکره نکنید. آنوقت ایران مجبور به شــتاب 
دادن بیشتر به دستاوردهای هسته ای خود می شود 

و آنوقت شما بیشتر درمانده می شوید.

همایش قوه قضائیه با حضور سران سه قوه

آیت الله آملی لاریجانی: به مروجان فتنه اجازه فعالیت نمی دهیم
شما می دانید که اگر یک مملکتی در اقتصاد، خصوصاً این رشته 
اقتصاد که نان مردم هست در این احتیاج به خارج پیدا بکند، و یک 
احتیاج مبرمی   که نتواند خودش اداره کند خودش را، و باید دیگران 
او را اداره کنند، این وابستگی اقتصادی، آن هم در این رشته، موجب 

این می شود که ملت ایران، مملکت ایران، تسلیم بشود به دیگران.
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وابستگی اقتصادی مقدمه وابستگی سیاسی

دبیرکل حزب موتلفه در مورد حاشیه سازی 
یــک محکوم قضایــی در ضیافــت افطار 
رئیس جمهور تاکید کرد: واقعا جای تأســف 
دارد کسی با سابقه محکومیت با جرائم متعدد 
به عنوان دبیر کل  نظام جمهوری اسلامی  در 
یک حزب در ضیافت افطار رئیس جمهور دعوت 
می شود و گستاخانه از سران فتنه دفاع می کند.
محمدنبی حبیبی دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
در پایان نشست دبیران حزب موتلفه از حادثه هفتم 
تیر و هشتم شهریور به عنوان مهم ترین فتنه علیه 

امنیت و اقتدار ملی انقلاب یاد کرد و گفت: انفجار 
هفتم تیر دفتر حزب جمهوری اســلامی و کشتار 
بی رحمانــه رهبران جمهوری اســلامی اعلام فتنه 
اتحاد منافقین، لیبرال ها و کمونیست ها بود. همین 
فتنــه در ۱8 تیر 78 و حوادث تلخ پس از انتخابات 
سال 88 رخ داد و ملت ما شاهد اتحاد کفر، نفاق و 

الحاد علیه حیات انقلاب بودند.
 وی در مورد حاشیه ســازی یک محکوم قضایی 
در ضیافــت افطار رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: 
واقعا جای تأسف دارد که کسی با سابقه محکومیت 

با جرائم متعدد در نظام جمهوری اسلامی به عنوان 
دبیــر کل یک حزب در ضیافت افطار رئیس جمهور 
دعوت می شود و گستاخانه از سران فتنه دفاع می کند.

 دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی تصریح کرد: فتنه 
88 اقتدار ملی و امنیت ملی نظام را هدف قرار داده 

بود و با قصد براندازی نظام شکل گرفته بود.
 حبیبی افزود: برخی محترمین در این نشست به 
احترام رئیس جمهور حرفی نزدند و یا ضیافت را ترك 
نکردند، اما رئیس جمهور به عنوان رئیس شــورای 
امنیت ملی باید در این مورد موضع می گرفت و دفاع 

از سران فتنه و فتنه گری را برنمی تافت.
 به گزارش فارس، دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی 
با اشــاره به خطوط کلی که مقام معظم رهبری به 
عنــوان خط قرمز نظام در مذاکرات هســته ای یاد 
کردند، تصریح کرد: عزم نظام بر این تعلق دارد که 
توافق صورت گیرد، اما مردم و نظام و رهبری دنبال 
توافق خوب و عزتمندانه هستند. اگر آمریکایی ها به 
دنبال نابود کردن صنعت هسته ای ایران هستند به 
نتیجه نمی رســند، این هدف قابل دسترسی برای 

آنها نیست.

حبیبی: دفاع محکومان از سران فتنه در ضیافت افطار رئیس جمهور جای تأسف دارد

بنابر شنیده ها و اخبار واصله به کیهان وزارت علوم قصد دارد 
تصمیمی را درخصوص تغییر اساسنامه دانشگاه پیام  نور و محدود 
کردن آن به آموزش مجازی و نیز حذف مقاطع تحصیلات تکمیلی 
و نهایتا تجمیع و ادغام این دانشگاه در دل دیگر دانشگاه ها اتخاذ 

کند.
با انتشار گسترده این خبر در جامعه دانشگاهی پیام  نور به نظر می رسد 

زمزمه های تغییرات مورد اشاره عن قریب به خود رنگ واقعیت می گیرد.
این در حالی است که قبل از این هم وزارت علوم دولت یازدهم دست 
به اقداماتی همچون انحلال دانشــگاه تخصصی علوم اقتصادی و ادغام آن 
با دانشگاهی دیگر که هیچ ربطی به آن ندارد، زده بود که شدیدا از سوی 
دانشجویان و اساتید این دانشگاه مورد اعتراض قرار گرفت. گفتنی است به 
منظور جلوگیری از این تصمیم وزارت علوم، جمعی از دانشجویان، اساتید 
و کارکنان دانشــگاه پیام  نور استان آذربایجان غربی در نامه ای خطاب به 
فرهادی وزیر علوم با استناد به دلایلی خواستار رد چنین تصمیمات عجولانه 

و خلق الساعه غیرکارشناسی شدند.
در بیان دلایل مبنی بر مخالفت این نامه به مواردی از جمله قدمت بیش 
از ۲7 ســاله دانشگاه پیام  نور،  خیل کثیر دانشجویان آن، احراز رتبه های 
برتر علمی در مقایســه با برخی دانشگاه های دولتی، حمایت محرومین از 
دانشــگاه، غیرعملی بودن طرح مجازی شدن دانشگاه با توجه به سرعت 

پایین اینترنت و... اشاره شده است.
در پایان این نامه آورده شــده است: بنابر توضیحات فوق الذکر و ده ها 
دلایل مســتند و مســتدل، آنگاه که با روی کار آمدن دولت تدبیر و امید 
بارقه های امیدواری به آینده ای روشن در اذهان مردم شکل گرفته متاسفانه 
ما شاهد بی مهری ها و اقدامات تضعیف کننده ای درخصوص دانشگاه پیام 
نور می باشیم که جوانه های امید را در بین اعضای هیئت علمی، کارکنان، 
دانشجویان و علی الخصوص خانواده های کثیرالشمار )میلیونی( آنها در سال 
۱۳94، ســال انتخاباتی سرنوشت ساز که انتظار مشارکت حداکثری را در 
مقابل هجمه های سنگین استکبار جهانی از آحاد جامعه طبق فرمایشات 
بــزرگان نظام داریم کم رنگ نموده اســت و تصمیم آن وزارتخانه محترم 
درخصوص تغییر اساسنامه دانشگاه پیام  نور و محدود کردن آن به آموزش 
مجــازی و نیز حذف مقاطع تحصیــلات تکمیلی و نهایتا تجمیع و ادغام 
دانشگاه پیام  نور به عنوان تنها ابر دانشگاه دولتی ایران در دیگر دانشگاه ها 
را جامع نگر ندانســته و انتظار داریم در راستای تثبیت و برقراری آرامش 
علمی در مناطق محروم که ساکنان آنها قاطبه پابرهنگان و مستمندان نظام 
که وارثان برحق و انکارناپذیر انقلاب نیز طبق فرمایشات حضرت امام»ره« 
و مقام معظم رهبری »مدظله العالی« هم ایشــان می باشند و در حمایت 
از فعالیت های چشمگیر دانشگاه پیام   نور اقدامات شایسته صورت پذیرد.

نانوشــته نباید گذاشــت اگر زمانی که وزارت علوم با بی قانونی آشکار 
دانشــگاه های مهم کشــور را برای مدتی قریب به دو ســال با سرپرست 
اداره می کرد که باعث رکود چشــمگیر علمی کشور شد و یا آن زمانی که 
دانشــجویان نخبه بورســیه را تنها به این جرم که در دولت قبل بورسیه 
شده اند از گردونه دانشگاه ها حذف می کرد و چندین و چند اقدام سیاسی و 
غیرکارشناسی دیگر که حیثیت علمی ایران و اعتماد جامعه دانشگاهی را بر 
باد داده است، نهادهای نظارتی چون مجلس و شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
دچار وادادگی نمی شدند، اکنون وزیر علوم به خود اجازه نمی داد که به سمت 
انحلال یکی از مهم ترین و پرجمعیت ترین مراکز علمی کشور گام بردارد.

معلوم نیست چه کسی مسئول یکه تازی ها و بی قانونی ها در وزارت علوم 
و افت شدید رشد علمی کشور است؟ جای تأسف است که سرنوشت علمی 

کشور اسیر بازی های سیاسی عده ای خاص در وزارت علوم شده است.

ادامه سیاسی کاری در وزارت علوم

آیا دانشگاه پیام  نور هم منحل می شود؟!


